

It has now been 10 years since the last *Canadian Woman Studies* journal that focused specifically on immigrant and refugee women and it has been over 20 years since the last *Immigration Act* was introduced in Canadian Parliament. This new issue of *CWS* on immigrant women is timely as we now stand at the precipice of a new *Canadian Immigration Act*. None of us are certain what this change will yield for immigrant women, but many of us have serious concerns. A disquietude weaves through this volume in the issues raised by researchers and activists vis-a-vis immigration entry requirements, access to skills training and to employment, definitions of family, sponsorship, conditions of work and definitions of citizenship.

New changes to immigration policy and subsequent service delivery principles, policy and programs will affect the situations of immigrant and refugee women, depending on their race, class and other locations. This special issue explores four dimensions of immigrant women's experiences: the gendered nature of state policies and how they affect women; how women reconstruct their lives in Canada; labour market and learning opportunities available to women in the climate of globalization and restructuring; and gendered violence. The range of materials included in this issue is by no means representative of the diverse materials on immigrant and refugee women but they cover major themes that affect women's lives, from policy and labour market issues to violence against women.

The authors challenge the mainstream view of "valuable" immigrants. They offer a gendered perspective on the meaning of settlement that exposes the many issues—including systemic racism—that shape the experience of immigrant and refugee women. Women from the third world are particularly vulnerable to racism and sexism in the segregated labour market. Globalization and the restructuring of manufacturing industries further exacerbates their situations. Many become homeworkers, receiving less than minimum wage, with no benefits. At the local level, cutbacks and closures of community-based settlement agencies create additional problems. The articles on gendered violence explore the multiple burdens of immigrant and refugee women, including the burden of carrying blame for any disappointment or disharmony in family life. These are the kinds of difficulties that unite women's otherwise diverse experiences.

The mainstream media, the government, and politicians have been openly discussing many issues close to the lives of immigrant and refugee women. The authors in this volume add their voice to this discourse. Their contribution is part of the larger struggle that activists, community groups, and academics have been waging against inequalities that immigrant and refugee women continue to confront in Canada.

Il y a maintenant dix ans que *Les Cahiers de la femme/CWS* ont publié un numéro sur «les immigrantes et réfugiées» et il y a plus de 20 ans que le Parlement canadien a voté la Loi sur l'immigration.

Ce nouveau numéro sur les immigrantes tombe à point nommé parce que bientôt nous aurons à faire face à une nouvelle loi canadienne sur l'immigration. Personne ne sait ce que ce changement apportera aux immigrants, mais plusieurs d'entre nous avons de sérieux doutes, dont les chercheurs et activistes qui ressentent une inquiétude face aux conditions d'entrée des immigrants, à l'accès à la formation et à l'emploi, à la définition des familles, au parrainage, aux conditions de travail et aux définitions de la citoyenneté.

Les changements dans la politique de l'immigration, la gestion des services subséquents, la politique et les programmes vont sûrement affecter le statut des immigrantes et des réfugiées selon leur race, leur sexe, leur rang social ainsi que d'autres aspects.

Ce numéro spécial explore les quatre facettes des expériences vécues par les immigrantes: les politiques de l'Etat selon le genre, et comment elles touchent les femmes; comment les femmes refont leur vie au Canada; le marché du travail et les possibilités d'apprentissage offertes aux femmes dans le climat de mondialisation et de restructuration; la violence sexuelle.

Nous ne présentons ici qu'une partie de tout ce qui a été écrit sur le sujet des immigrantes et des réfugiées, mais ce que vous lirez couvrent les thèmes majeurs, depuis les politiques du marché du travail jusqu'à la violence faite aux femmes.

Les auteures mettent en doute l'idée dominante des immigrantes valable. Elles dénoncent la notion de placement selon le genre, laquelle expose de nombreux problèmes dont le racisme systémique qui fait partie intégrante de l'expérience des immigrantes et des réfugiées. Les femmes des pays en voie de développement sont particulièrement vulnérables au racisme et au sexisme dans le monde ségrégationniste du travail. La mondialisation et la restructuration vont exacerber leur statut. Plusieurs d'entre elles seront des aide-ménagères sous-payées, sans bénéfices marginaux.

Les articles sur la violence sexuelle explorent les multiples fardeaux des immigrantes et des réfugiées, incluant celui de porter le blâme pour les désappointements ou le dysfonctionnement au sein des familles.

Les médias de masse, les gouvernements, les politiciens ont discuté sur la place publique des problèmes inhérents aux immigrantes et réfugiées, dans ce numéro, les auteures ont ajouté leur voix à leur discours. Leur contribution fait partie du combat plus large que les activistes, les groupes communautaires et universitaires ont mené contre les inégalités que les immigrantes et les réfugiées continuent d'affronter au Canada.

*Sedef Arat-Koc, Elsy Jetty Chakkalakal, Norrie de Valencia, Wenona Giles,
June Larkin, Guida Man, Roxana Ng, Maria Wallis*

SUBSCRIPTIONS/ABONNEMENTS

(1 year/1 an)

Institution/Institutionnel.....\$53.50
 Individuals/Particulier(ère)s.....\$38.52
 Outside Canada (Hors Canada): add \$12
 (en plus).

Single copies/Copies individuelles \$10.70
 (add \$2.50 for postage within Canada,
 and the U.S., \$9.00 international; veuillez
 ajouter \$2.50 pour l'affranchissement
 canadien et aux États Unis, \$9 interna-
 tional).

Back issues available on inquiry/Anciens
 numéros disponibles sur demande.

Contributors retain copyright. No re-
 production of any part of this magazine
 without prior written permission. Tous
 droits réservés aux auteures et artistes.
 Aucune partie de ce magazine ne peut être
 reproduite sans permission écrite.

**The articles printed in this magazine
 do not necessarily reflect the views of the
 editors and the staff of *cws/cf*, or of our
 funders. Les articles publiés dans ce maga-
 zine ne reflètent pas nécessairement les
 opinions des rédacteurs et du personnel
 de *cws/cf*, ou de ses fondateurs.**

A York University Project.
 Printed on 50 per cent recycled paper.
 This issue is available on computer disk.

cws/cf is indexed in *Canadian Periodical
 Index*, *Women's Studies Abstracts*, *Women's
 Studies Index*, the *MLA International Bibliog-
 raphy*, and in the Nellie Langford Rowell
 Library, York University. *cws/cf* est indexé
 dans *l'Index des Périodiques Canadiens*, *Wom-
 en's Studies Abstracts*, *Women's Studies In-
 dex*, le *Bibliographie internationale de l'ALM*,
 et la Bibliothèque Nellie Langford Rowell,
 l'Université York. *Canadian Woman Stud-
 ies* was founded in 1978. *Les cahiers de la
 femme* était fondé en 1978.

National Library of Canada
 ISSN 0713-3235
 Bibliothèque National du Canada

Funding Acknowledgements

*Canadian Woman Studies/les cahiers
 de la femme* gratefully acknowledges
 the generous support of:

- Social Sciences and Humanities
 Research Council of Canada
- Multiculturalism Program,
 Department of Canadian
 Heritage, Ottawa
- Joint Centre of Excellence for
 Research on Immigration and
 Settlement—Toronto (CERIS)

Submission Guidelines

cws/cf encourages unsolicited manuscripts.
 Because each issue of the journal is devoted to a
 specific theme, please write or call to get a list of
 proposed issues for the forthcoming year as well
 as a copy of our style sheet. In general, articles
 should be typed and double-spaced, with notes
 (kept to a minimum) following the article; please
 send two copies of your submission, along with
 a brief biographical note (20–50 words) and
 abstract (50 words) of your article. If you want
 your manuscript returned after our editorial
 board has reviewed it, include a stamped, self-
 addressed 9" by 12" envelope. Articles are
 refereed through a blind review process. We give
 preference to articles of 10–12 pages (2500–
 3000 words) which are previously unpublished.
 If possible, submit photographs and/or graphics
 to accompany your work.

cws/cf reserves the right to edit manu-
 scripts with respect to length and in con-
 formity with our editorial guidelines; any
 substantive changes will be made only after
 consultation with the author.

If your submission has been set on a word
 processor, please send a copy of your disk
 along with a printout of your manuscript.
 To encourage use of the material published,
cws/cf has granted electronic rights to
 Micromedia Ltd. and Information Access
 (Canadian Periodicals Index). Any royalties
 received will be used by *cws/cf* to assist the
 publication in disseminating its message.
 Address correspondence to: *Canadian Wo-
 man Studies*, Suite 212, Founders College,
 York University, 4700 Keele Street, To-
 ronto, Ontario M3J 1P3.

ADVERTISING RATES

Outside back cover	\$1200	(6.35" x 9.3")
Inside back cover	\$1000	(6.35" x 9.3")
Full page (internal)	\$350	(6.35" x 9.3")
1/2 page	\$200	(6.35" x 4.5")
1/3 page	\$150	(4.15" x 4.5")
1/4 page	\$125	(4.15" x 4.0")
1/6 page	\$100	(2.0" x 4.5")

Camera ready ads preferred; any additional expenses incurred
 for typesetting, resizing of photostats, etc. will be billed to the
 advertiser. G.S.T. is not included in above prices.

TARIFS POUR LA PUBLICITÉ

Le dos de la couverture	1200\$	(6.35" x 9.3")
L'intérieur de la couverture	1000\$	(6.35" x 9.3")
Une page entière (à l'intérieur)	350\$	(6.35" x 9.3")
1/2-page	200\$	(6.35" x 4.5")
1/3-page	150\$	(4.15" x 4.5")
1/4-page	125\$	(4.15" x 4.0")
1/6-page	100\$	(2.0" x 4.5")

Les placards publicitaires prêts à imprimer sont préférés. Les frais
 additionnels pour la photocomposition, etc. seront payés par le
 publicitaire.

Canadian Woman Studies/les cahiers de la femme
 212 Founders College, York University
 4700 Keele Street, North York, Ontario M3J 1P3
 Tel: (416) 736-5356 Fax: (416) 736-5765

Email: cwscf@yorku.ca / Website: www.yorku.ca/org/cwscf/home.html